

永誌懷念 In Loving Memory of

何鴻桑博士

原全國政協常委, 大紫荊勳賢,大蓮花勳賢

Dr. Stanley Ho Hung Sun

Former Member of the Standing Committee of
the CPPCC National Committee,
Grand Bauhinia Medal,
Grand Lotus Medal of Honour

1921 -2020

何鴻燊博士

1921-2020

何鴻燊博士,大紫荊勳賢, 蓮花勳賢,1921年11月25日在香港出生,祖籍廣東寶安。祖 福之祖籍廣東寶安。祖 何福,是香港三、四十年代 原時的人物,香港定例局辦 (今立法局)、查甸洋行買辦,爵士 之胞弟。父親何世光是香港本 東華三院主席、沙宣洋行買辦。

何鴻燊博士就讀於皇仁書院, 在教育署舉辦的首屆中學 考獲佳績,獲頒政府全費 金。1939年,他以優異成績 香港大學理學院,是利瑪竇 舍宿生。他考獲獎學金,成為理 學院最優秀的學生。1941年因戰 事爆發從港大肄業,身無長物, 毅然隻身前赴澳門謀生。

六十年代初, 適逢澳門博彩 牌照投標,何博士重返澳門, 夥拍霍英東先生等人士成功投得 專營批給,1962年創辦了澳門 旅游娛樂有限公司 (澳娛),並 自1970年起建立了葡京品牌, **翡**聲國際。何博士將澳門博彩娛 樂事業引向關注民生、與社會 發展緊密結合之路,全力支持 基建設施、交通運輸、文化 旅游等,包括參與投資建造友 誼大橋、澳門外港客運碼頭、 路環貨櫃碼頭、澳門國際機場及 新口岸都市化規劃和南灣湖發 展工程,全力推動澳門現代化 建設,為澳門帶來新繁榮並提 升了市民的福祉和生活水平。 何博士支持澳門的文物保育 工作,包括崗頂劇院、澳門陸

軍俱樂部等,又資助興建澳門文 化中心、澳門博物館、澳門海事 博物館。為率先支持澳門回歸後 大力發展非博彩 多元旅游產業, **澳姆全資興建澳門旅遊塔**,總 投資渝十億澳門元, 於2001年 聞墓,為澳門回歸祖國投下信 心一票。2002年,他率澳門博 彩股份有限公司投得澳門博彩業 開放後其中一個經營批給,秉持 「愛國愛澳」傳統,不斷投入更 多資源,助力澳門構建「世界旅 遊休間中心」。澳門博彩控股有 限公司於2008年在香港上市, 為澳門博彩業進軍國際金融市場 寫下新的里程碑。

何博士終身秉持「取諸社會, 用諸社會」宗旨,身體力行, 回饋社會,尤重教育。他心繫母 校,長期支持香港大學的發展, 包括捐建以他母親命名的「香港 大學何世光夫人體育中心」、 「香港大學何鴻樂體育中心」、

利瑪竇宿舍「何鴻燊樓」。 作為港大教研發展基金主席, 於2005年出資五億港元成立 「何鴻燊校友挑戰計劃」,建立 回饋母校的傳統。同時,他大力 支持皇仁書院的發展,包括捐建 皇仁舊生會中學及皇仁舊生會 「何鴻燊天文觀測站」。在 澳門,何博士捐資澳門大學 「何鴻燊東亞書院」、濠江中學 「何鴻燊樓」等多個設施。歷任 港大、澳大等多間大學的校董 會成員及教研發展基金主席, 時刻關心高等教育發展,除港 大和澳大外,還捐款香港演藝 學院、香港理工大學、香港公 開大學、香港中文大學醫學院、 香港大學李嘉誠醫學院、香港大 學專業進修學院保良局何鴻燊 社區書院、澳門理工學院、中西 創新學院等,又設立多個獎學 金計劃,致力為「一國兩制」事 業培養人才。内地方面,捐資 項目包括中國傳媒大學「葡萄牙 語言中心」、上海同濟大學「中 法科技合作中心」、仲愷農業工 程學院「何鴻燊實驗大樓」等。 出於對祖國「科教興國」政策的 支持,他於1990年成立「何鴻 **参航天科技人才培訓基金會」**, 並在河北省廊坊市建造了何鴻燊 培訓樓,為國家培育航天人才。

他熱衷於體育發展,作為北京 2008年奧運會申辦委員會顧 問,他捐款興建國家游泳中心, 又贊助在港舉行之奧運馬術 比賽,獲頒「捐資共建功勳 榮譽章」。他還捐資興建珠海體 育中心,並贊助在港澳舉辦之 多個國際性體育活動。

何博士樂善好施,為公益慈善事業包括內地扶貧賑災和抗疫救援等工作,不遺餘力。他積極參與社會事務,福澤社群,受惠對系 涵蓋弱勢社群、兒童、青少年香港、婦女等。在香港,歷任香港公益金名譽副會長、香港女東總會副會長等職務。多年來,

為表揚何博士對社會和公益事業 的傑出貢獻,香港特區政府和 澳門特區政府分別於2010年和 2007年向他頒授大紫荊勳章和 大蓮花榮譽動章,是目前唯一獲 港、澳特區政府頒授最高榮譽的 人士。澳門和葡萄牙先後將市內 一條大馬路命名為「何鴻燊博士 大馬路」,何博士是首位中國人 在世時獲授此榮譽。內地多個城 市如北京、廣州等授予他榮譽市 民衛。1996年,他獲頒「廣州 市傑出貢獻獎」;2014年,他 於北京市首屆「京華獎」頒獎大 會獲授「特別榮譽獎」,以威謝 他長期以來為首都經濟社會發展 的突出貢獻。國際方面,他屢獲 葡萄牙、英國、法國、比利時、

何博士從來有話直說,一諾 千金,坐言起行,為他贏得尊 敬和友誼。他是天生的演説家, 幽默語言和豐富表情的背後, 是卓識遠見和真率誠摯。何博士 不懈的努力與堅持, 少年壯志, 鞭策他一生勤學苦練,養成他 面對挑戰時永不言「不」的 精神,决定了他一生成就的同 時,也見證了他對社會的承諾, 讓無數人受惠。何鴻燊博士對 家人深厚的愛,溢於言表。在 他的言傳身教下,家人積極回饋 社會,傳承無私大愛。2020年 5月26日,何鴻燊博士在養和 醫院安詳辭世, 臨終前家人一直 陪伴身邊,享年98歲。

Dr. Stanley Ho Hung Sun 1921-2020

Dr. Stanley Ho Hung Sun, GBM, Medalha de Honra Grande Lótus, born on 25 November 1921. His native hometown was Bao'an, Guangdong, Dr. Ho was the grandchild of Mr. Ho Fook, a prominent figure in the 1930s and 1940s who was a member of the Legislative Council, comprador at Jardine, Matheson & Co. Ltd. and sibling of the late political and business magnate Sir Robert Ho Tung. Dr. Ho was the child of Mr. Ho Sai Kwong, who was a Justice of Peace, Chairman of The Chinese General Chamber of Commerce. Chairman of Tung Wah Group of Hospitals, and a comprador at Sassoon.

Dr. Stanley Ho studied at Queen's College. With exemplary results at the Hong Kong Certificate of Education Examination, he earned a full scholarship granted by the

government. In 1939, Dr. Ho was admitted to the Science Faculty of The University of Hong Kong and became a resident of Ricci Hall. He received another scholarship and became the prime student within the faculty. However, as the war broke out, he was forced to suspend his studies in 1941. The destitute young Ho traveled alone to Macau to seek a livelihood.

In Macau, Dr. Ho began working at Companhia Luen Chong. He exerted himself and self-learnt Japanese and Portuguese during his spare time. His excellent performance was soon recognized and he was promoted as a partner of the company. Two years later, Dr. Ho started his own businesses engaging in kerosene supplies, finance and trading. By the end of the war, he had gained a solid foothold in Macau. In the early

1950s, Dr. Ho returned to Hong Kong and made a name for himself in the construction business by founding Lee On Construction Company. The company became tremendously successful, from which he established a leadership role in the real estate scene. Dr. Ho was President of The Real Developers Association Estate of Hong Kong for 27 years since 1984 and became the Honorary Life President in 2011, a vital which helped propelled Hong Kong's pillar industry and shaped its economic development.

In the early 1960s when Macau reopened the tender for gaming concession, Dr. Ho joined hands with Mr. Henry Fok and others in the bidding and was awarded the monopoly concession. Sociedade de Turismo e Diversões de Macau, S.A.R.L. ("STDM") was founded in 1962, and the internationally renowned Lisboa brand was established in 1970.

Through STDM, Dr. Ho steered the transformation of Macau's gaming and entertainment industry with the goals of diversifying its growth to drive parallel enhancements in social, infrastructural, cultural and tourism developments. He lent support to the development of a host of major infrastructures, including the Friendship Bridge, Outer Harbour Ferry Macau Terminal, Coloane Container Terminal and Macau International Airport. He took on the responsibility of daily dredging of harbour routes, and actively participated in the Outer Harbour development and Nam Van Lakes project. These initiatives were integral to the modernization of Macau, and provided new impetus of economic growth leading to improved standard of living for its people. Dr. Ho was also a staunch supporter of heritage preservation and sponsored the revitalisation of Dom Pedro V Theatre and Macau Military Club. the

He also sponsored the building of Macao Cultural Centre, Macao Museum and Macao Maritime Museum. In support of Macau's economic diversification into STDM non-gaming sectors. fully funded the construction of Macau Tower with an investment of over MOP1 billion. The Tower was inaugurated in 2001, which epitomised his vote of confidence Macau's return to the Motherland, Under his leadership, Sociedade de Jogos de Macau, S.A. won one of the gaming concessions in 2002 upon the liberalisation of Macau's gaming industry. Upholding the tradition of "Love China Love Macau", he continued to inject new vitality into the city and supported its quest to become a "world centre of tourism and leisure". SJM Holdings Limited was listed on the Stock Exchange of Hong Kong in 2008, setting a new milestone for Macau's gaming industry as it led its way into the international financial market.

In the same year when Dr. Ho STDM. established he Shun Tak Shipping founded Company, the forerunner of Shun Tak Holdings Limited ("STHL") which has been listed on the Hong Kong Stock Exchange since 1973. For over 50 years, from the days of conventional ferries and hydrofoils to today's TurboJET - the world's largest high-speed passenger ferry fleet, helicopters land shuttle service. Dr. Ho was fully committed to weaving a seamless air-sea-land inter-modal system which completed the transportation network of Guangdong, Hong Kong and Macau to catapult regional tourism growth. Under the stewardship of Dr. Ho, STHL was established upon the bedrock of loyal patriotism. STHL's business portfolio also diversified property, hospitality, leisure and investments, powering the holistic integration of the Pearl River Delta. STDM was the first Macau :

enterprise to invest in China, and both STDM and Shun Tak have since scaled up their portfolios to multiple cities across the nation. Leveraging his extensive business and social networks in Portugal spanning the entertainment, hotel, property and shipping sectors, Dr. Ho also laid a solid platform for cooperation and exchanges between China and Portuguese-speaking countries.

A patriot at heart and in action, Dr. Ho dedicated his entire life to the service of his Motherland. As a member of the Standing Committee of the 9th to 11th National Committee of the Chinese People's Political Consultative Conference, he actively contributed his advice to the Country. He served as a member of the Hong Kong SAR Basic Law Consultative Committee, Vice-President of the Preparatory Committee for the Macau SAR, and Vice-President of the Macau SAR Basic Law

Drafting Committee, and played a crucial role in the historic return of Hong Kong and Macau to the Motherland. He firmly believed in China's policy of reform and opening-up, and invested in the establishment of the Zhongshan Hot Spring Resort back in 1979, the Country's very first project in support of the policy. His patriotic act was highly praised by President Xi Jinping.

The motto of "from society to society" underpinned Dr. Ho's enduring charitable commitments. In particular, Dr. Ho placed strong emphasis on education and the importance of learning. Committed to the development of his alma mater, he was a dedicated patron of The University of Hong Kong ("HKU"), including sponsorship for the construction of Flora Ho Sports Centre in commemoration of his mother, Stanley Ho Sports Centre, and the Stanley Ho Block at Ricci Hall. As Chairman of the

HKU Foundation for Educational Development and Research, he launched The Stanley Ho Alumni Challenge in 2005 with a pledge of HK\$500 million which sparked a tradition of alumni giving. Meanwhile, Dr. Ho also made substantial donations in support of Queen's College's developments, including sponsorship of the Queen's College Old Boys' Association Secondary School and the Stanley Ho Astronomical Observatory. In Macau, he was behind the construction of a host of educational facilities, including the Stanley Ho East Asia College at University of Macau ("UM"), and the Stanley Ho Block at Hou Kong Middle School. Apart from serving on the courts and development foundations of various universities such as HKU and UM, Dr. Ho was heavily involved in the development of higher education. He contributed financially to institutions including The Hong Kong Academy for Performing Arts, The Hong Kong Polytechnic University, The Open University of Hong Kong, Faculty of Medicine of The Chinese University of Hong Kong, HKU Li Ka Shing Faculty of Medicine, HKU SPACE Po Leung Kuk Stanley Ho College, Community Macao Polytechnic Institute and Macau Millennium College, and also established multiple scholarship programmes, to nurture talents committed to the cause of "One Country, Two Systems". In China, Dr. Ho established the Portuguese Language Centre at The Communication University of China, the Sino-French Scientific Centre at Shanghai Tongji University, and the Stanley Ho Experiment Building at Zhongkai University of Agriculture and Engineering. To support the national policy of "Invigorating China through Science Education", Dr. Ho founded the Stanley Ho Astronautics Training Foundation in 1990 and built the Stanley Ho Astronautics Training

Centre in Langfang, Hebei to nurture the next generation of astronautic talents for the Country. As an advisor to Beijing's 2008 Olympic Games Bidding Committee, Dr. Ho contributed to the construction of the National Aquatics Center and sponsored the Olympic equestrian competitions held in Hong Kong. He was awarded the Beijing Olympics Honour in recognition of his significant efforts. In addition, he contributed to the building of Zhuhai Sports Centre and sponsored various international sports events held in Hong Kong and Macau.

With an unstinting passion for the protection of China's cultural heritage and promotion of patriotic spirit, Dr. Ho saved the Yuanmingyuan Bronze Pig Head and donated it to the nation in 2003. In 2019, he further donated the Yuanmingyuan Bronze Horse Head as his tribute to the 70th anniversary of the founding of

the People's Republic of China and the 20th anniversary of Macau's return to the Motherland. In 1987, Dr. Ho donated 147 artifacts to the Country, and in 1999, he was amongst the first to support Beijing in building The China Millennium Monument to mark the ushering in of a new era. He also regularly invited and financed associations and groups from the Mainland, Hong Kong and Macau for art and cultural exchanges.

Dr. Ho's benevolence also shone through his extensive philanthropic efforts, from disaster relief to epidemic control in the Mainland. He held key roles in various charity associations, which served a wide range of beneficiaries including the underprivileged, children, youth, elderly and women. In Hong Kong, he presided as Vice Patron of The Community Chest of Hong Kong, Vice President of The Hong Kong Girl Guides Association and many other charitable capacities.

He was a patron for organizations including the Hospital Authority Charitable Foundation, Po Leung Kuk, Tung Wah Group of Hospitals, Hong Kong Ballet and many more. Talented in many ways, Dr. Ho was invited to perform for various charity shows which resulted as top fundraising segments. In Macau, Dr. Ho served as a Trustee of Macau Foundation and Permanent President of Kiang Wu Hospital Charitable Association to name but a few. His heartfelt concern for the welfare of others was reflected through innumerable charity programs he supported over the years, including Macao Federation of Trade Unions, General Union of Neighbourhood Associations of Macau, The Women's General Association of Macau and Caritas Macau.

In recognition of Dr. Ho's contributions towards philanthropy and the communities, the Hong Kong SAR Government and the

Macau SAR Government conferred upon him the Grand Bauhinia Medal and the Medalha de Honra Grande Lótus (Grand Lotus Medal of Honour) in 2010 and 2007, respectively. To date, Dr. Ho remained the only individual who received the highest distinctions from both SARs. Two avenues in Macau and Portugal were respectively graced "Avenida Doutor Stanley Ho" (Dr. Stanley Ho Avenue), an unprecedented honour bestowed upon a Chinese national during his lifetime. Moreover, Dr. Ho was named Honorary Citizen of many Mainland cities, including Beijing and Guangzhou. He was awarded the Award for Outstanding Achievement by Guangzhou in 1996, and the Special Honour Award at Beijing's first Jinghua Awards Ceremony in 2014. Internationally, Dr. Ho was bestowed a number of significant decorations from Portugal, the United Kingdom, France, Belgium, Spain, Japan and Malaysia,

which those from amongst Portugal and France represented the highest decorations for civilians. Dr. Ho received honorary doctorates from UM, HKU, The Hong Kong Polytechnic University, The Open University of Hong Kong and The Hong Kong Academy for Performing Arts. He was the Honorary Professor of Jinan University, Honorary Fellow of the School of Accountancy of the Central University of Finance and Economics, Honorary Fellow of The Hong Kong Academy of Performing Arts and Fellow of The Royal Academy of Dance of the United Kingdom.

A man of his word, Dr. Ho was always sincere and forthright, and such qualities won him extensive respect and many valuable friendships. Dr. Ho was a natural in public speaking, popularly known for his sense of humour and captivating charisma, behind which also lie his acute foresight and

wholehearted dedication. Driven unwavering determination and an insatiable appetite for learning and improving, he never backed down from any obstacle and challenge. His perseverance and hard work not only defined his success, but also helped shape the communities and lives of many who were touched by his generosity. Dr. Stanley Ho had a deep and abiding love for his family members. Through words and deeds, he imparted important values to his family members, who have also been actively serving the communities in continuation enduring legacy. On of his 26 May 2020, Dr. Stanley Ho passed away peacefully at Hong Kong Sanatorium & Hospital surrounded by his family at the age of 98.

治喪委員會名錄

榮譽主任

董建華

榮譽副主任

何厚鏵 梁振英

主任

林鄭月娥 賀一誠 駱惠寧 傅自應 崔世安

治喪委員會名錄

委員名單

張建宗 鄭若驊 陳茂波

張永春 李偉農 黃少澤 歐陽瑜 羅立文

譚鐵牛 張榮順 陳智思 梁君彦 高開賢

(以下按姓氏筆畫排序)

方潤華 石禮謙 吳志誠 吳 福 李少光 李兆基 李林泉

李國章 李國寶 李業廣 李嘉誠 汪明荃 何厚鏘 何柱國

何雪卿 何 驥 沈祖堯 林貝聿嘉 林建岳 林笑雲 林綺濤

冼為堅 周梁淑怡 官樂怡 (Rui José da Cunha) 范徐麗泰

胡應湘 徐立之 馬有恆 馬有禮 夏加利 (Gary Naroomal Harilela)

夏佳理 孫明揚 孫秉樞 唐志堅 唐英年

班哲明·凱瑟克 (Benjamin William Keswick) 袁國勇

梁王培芳 梁志堅 梁智鴻 梁愛詩 許世元 崔世昌

崔世平 陳永棋 陳偉能 陳啟宗 陳慶祥 陸 波

郭炳江 郭炳聯 郭鶴年 華年達 賀定一 馮國經

馮鈺斌 黃志祥 楊俊文 楊 釗 楊敏德 楊紫芝

楊顯中 廖烈智 廖澤雲 潘宗光 劉焯華 鄭家純

褟永明 歐冠溢 (Paulo Cunha Alves) 霍震霆 霍震寶

簡基富 (Keith Kerr) 謝天賜 藍鴻震 譚耀宗 蘇樹輝

中央统战部

唁 电

何鸿燊先生各位亲属:

惊悉何鸿燊先生溘然长逝, 谨致沉痛哀悼!

何先生是港澳地区知名爱国工商界人士。先生一生 爱国爱港爱澳,为香港、澳门顺利回归和繁荣穩定倾注 心力,为国家改革开放和现代化建设贡献力量。先生一 生搏击商海,缔造商业王国,熱心公益、乐善好施,支持 国家教育、文化、科技事业发展,尤重文物保护、文化 传承,贡献卓著。斯人已去,风范长存。

专此致唁,望各位亲属节哀珍重。

中央统战部 2020年5月28日

国务院港澳事务办公室

国务院港澳事务办公室唁电

何鸿燊先生亲属:

闻悉何鸿燊先生逝世, 谨表沉痛哀悼, 并向你们致 以深切慰问。

何鸿燊先生是港澳知名工商界人士,爱国爱港爱澳,一生建树良多。曾担任全国政协常委、香港特别行政区基本法起草委员会委员、澳门特别行政区基本法起草委员会副主任委员、澳门特别行政区筹备委员会副主任委员等职务,为香港、澳门顺利回归祖国和保持繁荣稳定,为国家改革开放和现代化建设事业作出了重要贡献。

望节哀珍重!

国务院港澳事务办公室 2020年5月26日



何博士是成功企業家,其創辦的集團業務繁多,在港澳兩 地舉足輕重。何博士熱愛祖國,早於上世紀七十年代已到內地 投資興業,全力支持國家改革開放,參與國家的建設;亦曾任 全國政協常務委員,為國家建言獻策。

何博士曾任香港特別行政區基本法諮詢委員會委員, 見證香港回歸。他積極參與香港社會服務發展,大力支持公益 金的籌款活動,慷慨捐助本地慈善團體和香港專上院校,亦曾 捐款贊助文康設施建設以至禁毒教育和宣傳工作,建樹良多。 何博士二零一零年獲頒授大紫荊勳章。

我對何博士離世感到難過, 謹代表香港特別行政區政府, 向他的家人致以深切慰問。

> 香港特別行政區行政長官 林鄭月娥



横門特別行政區政府 Governo da Região Administrativa Especial de Macau

行政長官酬公室 Gabinete do Chefe do Executivo

喧函

何鴻燊博士親屬:

驚悉何鴻燊博士仙逝,深感悲痛。本人謹代表澳門特別行政區 政府並以個人名義致以深切哀悼,並向何鴻燊博士的親屬表達誠挚 戲問,還望節哀。

縱是穿梭歷史洪流,縱有濠江風雲變幻,何鴻築博士是澳門極具 代表性、舉足輕重的企業家。縱然功成名就,他一生愛國爱澳,也是 不折不扣的慈善家。

何鴻燊博士曾擔任澳門基本法起草委員會副主任委員,亦曾任第9至11屆全國政協常委,多次受到中國國家領導人接見,為"一國雨制"的偉大實踐奠下了堅實的基礎。他生前積極參與對祖國內地的經濟建設,為祖國內地的改革開放和發展貢獻良多。為表彰何鴻燊博士對澳門所作出的努力和貢獻,特區政府分別於2007年與2001年,向何博士頒授"大蓮花榮譽勳章"和"金蓮花榮譽勳章"。

何鴻燊博士爱國爱澳、樂善好施,他的家國情懷和善心體現在了實際行動上。為了國家的文物保育,他多次向國家捐贈珍貴文物和藝術品。當中最為人傳頌的是在2019年,為了慶祝中華人民共和國成立七十周年和澳門回歸祖國二十周年,何鴻燊博士把圓明園馬首銅像捐贈予國家文物局。

何鴻燊博士參與和見證了"一國兩制"、"澳人治澳"、高度自治 方針在澳門的建設和成功實踐。他大半生在澳門度過,從事博彩業近 50年,關心社會公益事業,為澳門繁榮穩定做出了重要貢獻。

> 澳門特別行政區 行政長官

賀一誠 二零二零年五月世六日 LIAISON OFFICE OF THE CENTRAL PEOPLE'S GOVERNMENT IN THE HONG KONG SPECIAL ADMINISTRATIVE REGION

唁电

何鸿燊先生亲属:

惊悉何鸿燊先生溘然辞世,殊甚哀痛,谨致深切哀悼!

何先生是工商界知名人士,一生心系祖国,情牵港澳,自强不息、勤奋创业,积极参与祖国经济建设,支持文化、科技、体育、慈善等事业,为内地与港澳地区合作交流做出积极贡献。担任第九届至第十一届全国政协常委期间,积极参政议政、建言献策。作为香港特别行政区基本法咨询委员会委员,参与见证中英谈判及香港回归祖国,目睹"一国两制"、"港人治港"高度自治方针的成功实践,为保持港澳长期繁荣稳定贡献良多。

何先生风范长存,还望宽辟哀情,节哀顺变! 中央政府驻港联络办 2020年5月27日 20 公 機構 總 總 與 宣言教養主義 管 展 的 施 如 人 決。 THERMAR OF EXPENDED BOTTO EXPENDED BOTALL

唁电

何鸿燊先生亲属:

惊悉何鸿燊先生仙逝, 谨表沉痛哀悼, 并致深 切慰问。

何鴻燊先生一生忠心为国、乐善好施,积极推动"一国两制"方针顺利实施,关心支持国家改革 开放和社会公益事业,为澳门顺利回归和繁荣 稳定,为国家富强和民族复兴,做出了重要贡献。

望各位亲属节哀、保重。

中央政府驻澳门联络办公室 2020年5月26日

中華人民共和國外交部 駐香港特別行政區 特派員公署

特派員公署
Office of the Commissioner of the Ministry of Foreign Affairs of the People's Republic of China in the Hong Kong Special Administrative Region



謝 鋒 特派員

Commissioner XIE FENG

Add.: 42 Kennedy Rd., Central, Hong Kong Tel.: +852-21066256 Fax: +852-21066298 Website: www.fmooprc.gov.hk

何超瓊女士:

驚悉令尊何鴻燊博士仙逝,深感悲痛。我謹代表 外交部駐港公署並以我本人名義表示深切哀悼,向你和 其他何博士家人致以誠摯慰問。

何老先生是德高望重的爱國實業家和社會活動家, 積極參與和貢獻港澳順利回歸、內地改革開放和現代化 建設事業,其赤誠之心和精神風範永存!

望節哀珍重!

油锋

外交部駐香港特派員公署特派員 2020年5月26日

惜才、重才 風範、風趣

永遠懷念我們的守護神 - 何鴻燊博士

澳門旅遊娛樂股份有限公司 信德集團有限公司 澳門博彩股份有限公司 澳門博彩控股有限公司 全體員工敬輓

眾所周知,我們集團企業的創辦人 何鴻燊博士,是叱咤風雲、一時無 兩的人物。對我們一班員工來說, 何博士不只是我們的老闆,更是 我們的守護神。

何博士一生充滿大愛,行事慷慨、細心周到。他曾說:「人生有多少個十年並不重要,最重要是我們給社會留下甚麼?」他不光是說,而且身體力行,總是「好事·多為」,為我們樹立「以生命影響生命」的優良典範。他為國家和港澳發展投進無比心力發展作別是對澳門的社會和經濟發展作的出重大貢獻,可謂是促進澳門

現代化的推手,功業有目共睹,令很多人直接或間接受惠。我們未必每位員工都有機會接觸過何博士,但卻深深受他處世的理念和精神所打動和影響。能在他旗下企業服務,一起為促進社會發展盡己綿力,是我們的光榮。

老闆口才了得,擁有非凡的幽默感,加上人生閱歷豐富,大家都愛聽他說話和講故事。從前每年集團企業的春節聯歡晚會,何博士的致辭,都是我們翹首以待的環節。風趣的言詞、充滿容智的內容,言簡意賅,令大家津連鎖,回味無窮。

今天,我們跟何博士道別,由衷不捨。我們將永遠懷念他,並不忘這位守護神的恩惠和教誨,秉持他為我們定立的方向,繼續發揚他「取諸社會」的精神,以不負他的苦心和期望。



29th MAY 2020

Deer Jairy,

Personally, and on behalf of the Award family, I am so sorry to hear the sad news about your father. It has been a privilege to know Stanley and I have thoroughly enjoyed the occasions when we've met.

We will always remember his personal affection for the Duke of Edinburgh's International Award and how he has been such a staunch friend and supporter over many years. Securing our present home in St Matthew Street will remain a lasting legacy of that friendship.

At what must be a very difficult time, you and your family are in my thoughts and prayers. I trust that you have plenty of memories of happier times to sustain you. Nevertheless, Stanley will be sorely missed by many.

HRH The Prince Edward, Earl of Wessex and Forfar

FUNDAÇÃO ORIENTE

It is common to say that nobody is irreplaceable but this cannot be applied to someone like Stanley Ho. Men like him do not die: they will endure over time through the legacy they leave.

A successful businessman, a determined entrepreneur, a visionary in the entertainment industry in Macao and worldwide, Stanley Ho was also an exceptional human being, a generous benefactor always concerned with others, which made him special and unique.

It is not too much to say that Stanley Ho was the most prominent figure of the 20th century in Macao, including politicians, governors and other businessmen, having played an outstanding role in its economic and cultural development.

It was also undeniable his special affection for Portugal and the Portuguese people to whom he gave proof of great respect and friendship on several occasions.

During the negotiations with the Macao Administration for the concession of exclusive gambling rights, it was Stanley Ho who had the idea of creating a Fund, that should aim to develop and continue the historical ties linking Europe and Asia and, in a particular way, to foster the friendship ties between Portugal and Macao.

But Stanley Ho, not only had the idea, as he materialized it, providing the funds through the Sociedade de Turismo e Diversões de Macau (STDM) and thus establishing Fundação Oriente in 1988.

His name will always be connected to the Fundação Oriente, to which he remained attached as Founding member of the Board of Trustees.

The continued work and strong commitment of Fundação Oriente to pursuing activities of a cultural, educational, artistic, scientific, social and philanthropic nature is a testimony of gratitude to Stanley Ho, from of all of those who work there as well as those who benefit from it.

We have lost a friend, who will always be remembered.

Carlos Monjardino

Chairman of the Board of Directors

何鴻燊博士畢生心繫皇仁,身體力行活出校訓「勤有功」。 他取諸皇仁,用諸皇仁,無私奉獻母校數十載,建校助學, 不計其數。他的金石良言和妙語連珠皆為皇仁仔津津樂道, 是一代德高望重的楷模。

Dr. Stanley Ho had a passion for QC for his entire life, living up to the school motto "Labor Omnia Vincit". He never forgets how QC prepared him for great things. Serving the alma mater for decades, he contributed to countless projects on quality education. QC boys were inspired by his words of wisdom and humour, which became our fond memories. He is our role model held in high regard in the era.

皇仁書院 皇仁舊生會 皇仁舊生會中學 皇仁書院天文學會

Queen's College Queen's College Old Boys' Association Queen's College Old Boys' Association Secondary School Queen's College Astronomers' Club Ricci Hall and Riccians past and present are very privileged to count Dr. Stanley Ho as one of our own. He has made us proud. 滴水之恩,湧泉相報— He had always remembered his time in Ricci Hall and gave back generously to its education. He has embodied the Ricci motto, *Quantum Potes Tantum Aude* (As much as you are able, that you should dare to do, 搏盡), especially in this regard. We will miss him greatly. He, our role model, will be fondly remembered by generations of Riccians to come for loving the Hall throughout his life.

Fr. John TANG Yong, S.J.

r. John TANG Yong, S.J.

Warden

Ricci Hall

University of Hong Kong

All my life, I never said 'No' to challenges.

The HKU Family honours the life of Dr. Stanley Ho (HonDSocSc 1987), a most compassionate and faithful member who embodied the values we at HKU hold dear.

He had an exceptionally generous spirit, and brought kindness and humility to his commitment to education and excellence. For decades HKU was blessed by his loyalty, leadership and benevolence.

Dr. Ho famously said: "All my life, I never said *no* to challenges. So when HKU approached me for support, my answer was a straight *yes*." In 1995, he accepted the challenge of creating the HKU Foundation for Educational Development and Research and took the helm as its Founding Chairman.

His endowment of sports centres, his patronage at student sports games and Christmas balls, and his pioneering of a tradition of alumni giving with the internationally acclaimed "Stanley Ho Alumni Challenge" all bear witness to his enduring devotion towards his alma mater.

A quintessential HKU alumnus and Riccian, Dr. Ho provided leadership for our times and a vision for our future. He will remain forever part of the HKU legacy.

Professor Xiang Zhang , President and Vice-Chancellor The University of Hong Kong

學生時代是最快樂的時光

1995年,何鴻燊博士以披荊斬棘的魄力,創立香港大學教研發展基金。Stanley曾說:「基金是屬於港大和香港社會的,為開拓明天而設,而我們藉着港大的卓越教研,矢志為香港、祖國,以及國際社會的繁榮而盡心盡力。」

Stanley與港大結緣逾八十載一他1939年入讀理學院, 是利瑪竇宿生,當年是窮學生。他常常和大家講述讀 書期間的趣事:「舍監Kelly神父,最愛不穿鞋,只穿 白襪,每晚十點後踮著脚偷偷周圍巡視,看我們有沒 有夜裏把宿舍翻轉。我們最怕晚上黑麻麻的,碰上 Kelly the Ghost!」引得大家開懷大笑。他常說,學生 時代是他最快樂的時光。

他的願望很簡單:「我希望與校友們齊心合力,建立 捐贈文化。」港大一百周年時,Stanley藉著「何鴻燊 校友挑戰計劃」,與一萬三千位校友共同完成十億的 籌款目標,作爲獻給母校的生日禮物。

何博士的幽默、豁達、豪邁和熱情,與他所締造的傳奇 故事,將永遠銘刻於一代又一代港大人心中。

楊紫芝

楊紫芝教授

香港大學教研發展基金主席

何鴻燊博士安詳離開我們,卻永遠活在我們心中。

何博士乃香港大學校友,容許我們親切稱呼他為學長一 我們 心目中之「學長師兄」。

學長在我們腦海裡形象英明,乃因他生前一言一行,充滿睿智,不會人云亦云。

他從來不拾人牙慧,很有自信,說出自己心底話,真心、 誠想、準確,於是言論有新鮮感,大家聽起來,感覺風趣,想深 一層,更具深厚智慧。因此説他為香港少有一位敢言且見解精關企 業家,相信大家不會反對。

學長令我們刻骨銘心記住的事情,多不勝數,他對母校捐獻,更是連連創舉,充份表現他宅心仁厚,以及其俠義精神。 港大醫學院師生,受惠學長慷慨捐贈,因而可以專心教學科研, 更沒齒難忘。這當中包括「信德集團何鴻燊博士基金會」鼎力支 持醫學院130周年慶典重點項目「全球醫療衞生領袖香港峰會」。

學長風趣幽默,在利瑪竇宿舍 (Ricci Hall) 芸芸宿友當中,早已著名。因緣際會,由耶穌會管理的港大利瑪竇宿舍,多年來成為不少醫學生搖籃。所以,何學長甚至足堪為我們現在不少大醫的「大仙」。

何鴻燊學長活出了香港大學「明德格物」精神,也活出了利 瑪竇人善用天賦、自強不息的精神,貢獻社會,造福市民,當仁 不讓,成為我們醫學院員生心目中「最佳學長師兄」,當之無愧。

> 香港大學李嘉誠醫學院院長 梁 卓 偉





永遠懷念何鴻燊博士

原全國政協常委,大紫荊勳賢,大蓮花勳賢

香港大學專業進修學院保良局何鴻燊社區書院(書院)對何鴻燊博士的 辭世深表哀悼。

何博士是世界著名企業家和慈善家,在教育、社會服務及康樂文化等領域 的貢獻不遺餘力。何博士一直熱心支持教育事業,歷年來給予本港和海外 多所高等教育機構捐款不計其數,以支持各院校的可持續發展。

書院是蒙何博士捐款支持的其中一所高等教育機構。自2006年成立以來,書院已為超過一萬名年輕畢業生提供了寶貴的多元化學習經驗。2015年,並由該屆保良局主席梁安琪女士出任書院校監及校董會聯席主席,何鴻燊博士慷慨捐款支持書院提供優質專上教育及促進學生全人發展。為表彰何博士慷慨捐贈,書院正式命名為「香港大學專業進修學院保良局何鴻燊社區書院」,何博士與家人親自出席命名典禮。何博士的善華對書院的發展極具深遠意義,書院師生同仁銘記於心。

何博士的慈善精神一直傳承,何博士家人對書院的支持亦不斷延續。 其千金、現任校監及校董會聯席主席何超鳳女士為優秀學生提供多個「學術卓越獎學金」;前校監及校董會聯席主席梁安琪女士多年來向書院捐贈多個「學術卓越獎學金」、「社會服務獎」及「海外交流獎學金」; 其公子保良局總理何猷亨先生捐贈了「學術卓越獎學金」,嘉獎書院學生。何博士及其家人的匡助扶持,對於書院在培養傑出青年領袖及社會人才的工作,具有不可估量的價值。

香港大學專業進修學院保良局何鴻燊社區書院全體同仁誠摯表達對何博士 的哀思與懷念,並向何博士家人致以最深切的慰問。何博士對慈善事業的 奉獻精神以及對教育的貢獻將永遠伴隨著我們。

> 香港大學專業進修學院 保良局何鴻桑社區書院全體同仁 敬輓

Dr. Stanley Ho was a staunch support of academic pursuit and the story started from 2003, after the calamity of SARS. Seeing that the major infectious disease outbreak took the lives of almost 300 people in Hong Kong, Dr. Ho has made a major donation to the Chinese University of Hong Kong in establishing the Stanley Ho Centre for Emerging Infectious Disease (CEID). The mission and vision of CEID was to scale up preparedness of the public and the healthcare system in Hong Kong for future infectious disease outbreak. Research topics include coronavirus, influenza, norovirus among others. The first director of CEID was Professor Joseph Sung, who was succeeded by Professor David Hui (Stanley Ho Professor of Respiratory Medicine). The CEID has also established collaborations with medical colleagues in Macau in studying infectious disease epidemiology. His interest in academic research and societal development extended to the use of big data and decision analytics in the development of future cities. In 2013, the Stanley Ho Medical Development Foundation offered another generous donation to establish the Stanley Ho Big Data and Decision Analytic Research Centre (BDDA). This centre fosters multidisciplinary research in 3 areas: e-Healthcare, e-Climate and e-Learning. In 2015, the Foundation made another major donation to CUHK to establish the Brain and Mind Institute headed by Professor Patrick Wong (Stanley Ho Professor of Cognitive Neuroscience) focusing on interdisciplinary researches on neurocognitive development and language defects.

The Chinese University of Hong Kong



In fond memory of our Founding Court Member Dr. Stanley Ho

An influential and exemplary leader, Dr. Stanley Ho played an unparalleled role in the development of Macao and Hong Kong, and greatly supported the reform and opening-up of Mainland China, making tremendous contributions to the advancement of the country.

With Dr. Ho's staunch support for education, The Hong Kong Polytechnic University (PolyU) has benefited greatly from his valuable counsel and benevolence as Founding Member of our University Court (1995-2020) and Honorary Life Chairman of the PolyU Foundation. In grateful recognition of Dr. Ho's distinguished achievements and long-standing support, PolyU conferred the degree of Doctor of Social Science honoris causa on Dr. Ho and named the Stanley Ho Building on campus in his honour. Dr. Ho's contributions have helped lay a solid foundation for PolyU to strive for excellence in education and research. Dr. Ho's legacy is profound, and he will be dearly missed by all of us at PolyU and by members of the wider community.

With deepest condolences

Professor Jin-Guang Teng

President

The Hong Kong Polytechnic University

In memory of Dr. Stanley Ho, GBM, Medalha de Honra Grande Lótus

Our favorite memory of Dr. Ho was his attendance at our Passing Out Parade held on 5th June 1997. As the Reviewing Officer, Stanley turned up solemnly in his captain uniform, yet wearing a warm smile throughout, allowing his charismatic presence to be projected to all those present. The inspiring speech that Stanley gave on that occasion touched the hearts of the graduates and created a positive impact on their future endeavours.

As matter of fact, Stanley was a strong supporter of the Hong Kong Sea School. Over the years, the Shun Tak Holdings Limited has offered scholarships, job placement programmes and employments to us, from which a lot of our students have benefited. Stanley's compassion for less privileged children and commitment in education for such a cohort will always be remembered. We will keep his memory alive in the campus and in each of our minds.

Cowen Chiu, MH Supervisor Hong Kong Sea School

A legendary man has left us, but will forever be in our hearts.

Dr. Stanley Ho was a Board Member of the Chest from 1980 to 1993 and became Vice Patron in 1986. He had never ceased to support us in the past fifty years.

His foresight and intellectual brilliance had made immense contributions to our fund raising work – unique initiatives with personal participation had brought in substantial sums to the Chest coffers for many years. In 2001, he introduced the "Celebrations for the Chest" idea which has now become a flagship and sustainable programme for the Chest.

His presence at Chest's events had always bestowed us with aura, owing to his wit, humour and charisma.

Our deepest appreciation to Dr. Ho for passing on his benevolence to his next generation – both Pansy and Lawrence have served on the Chest board for a number of years and have, as like their father, contributed to the Chest in many special ways.

As a community leader, he is celebrated and respected.

As a philanthropist, he is visionary and caring.

As our valued donor, he will be sadly missed and we will remain eternally grateful.

The Community Chest of Hong Kong

Board of Directors





香港上運管仁街十二號 12 Po Yan Street, Sheung Wan, Hong Kong www.tungwah.org.hi

主席

文穎怡小姐 第一副主席 讀額國先生

第二副主席 馬清揚先生

第三副主席章浩文先生

第四副主席都明朝女士

第五副主席何猷放先生

馮敬安先生

METE

要紫女士 李澤浩先生 陳姚麗妮女士 廖晉輝先生 麥鄧蕙敏女士

諸陳慧婷女士

吳鄭雅瑜女士

莊繁祥博士

24 35 85 4+

洪若甄女士

曾慶業先生

蔡加怡女士

高易誼小姐

深切懷念何鴻燊博士

原全國政協常委,大紫荊勳賢,大蓮花勳賢

何鴻燊博士,原全國政協常委、大紫荊勳賢、大蓮花 勳賢,於2020年5月26日與世長辭,東華三院全體仝 人深表哀悼,並謹向何博士親人致以最深切的慰問。

何博士一生高風亮節,碩範貽徽,德望長昭,熱心公益,回饋社會,備受各界尊崇,實為我等楷模。何博士亦時常指導及支持本院各項服務發展方向,多年來本院獲益匪淺。

自何博士祖伯父何東爵士KBE,JP,KStJ於1898年出任本院主席,其家族便開始與本院結緣。及後,包括何博士祖叔父何甘棠先生CBE,OBE,JP (1906年度主席)、外祖父冼德芬先生 (1908年度主席)、父親何世光先生 (1919年度主席)、及何博士的家人莫何婉穎女士 (1984年度總理)、何超瓊女士JP (2008年度總理)、陳婉珍博士BBS (2013年度主席)、何超蕸女士BBS (2015年度主席)、何猷啟先生 (現任第五副主席),前後四代歷逾一世紀不辭勞苦,積極親身參與本院善業。

何博士於2006年為本院《英語粵劇精華慈善晚會》粉墨演出、2006及2007年連續兩年擔任《慈善網球大賽》主禮嘉賓、2007年身體力行出席《歡樂滿東華》節目獻唱籌募善款及擔任《東華有情夜》主禮嘉賓、2015年更為《歡樂滿東華》拍攝呼籲短片,至今均是令人難忘的片段。

何博士與他的家族成員多年來亦慷慨捐款本院,遍及醫療、教育及社會服務,本院為答謝其善心,特意將部份單位及聯校獎項以其家族成員命名,計有何藍瓊纓幼稚園、東華三院文物館鴻珍堂、陳婉珍第三齡義工中心暨膳深軒、陳婉珍躍動適體及健康中心、何超蕸檔案及文物中心、何超蕸綜合復康中心與何超蕺聯校公民教育獎。

何博士的斐鴻成就及對香港的貢獻無法盡詳,本院謹向何博士 的貢獻致以衷心的敬意及最真摯的感謝,而他與家族成員的種 種善行及無私奉獻社會的精神將永遠載入東華三院史冊,流芳 不朽,我們會永遠懷念何博士。

文類性

東華三院庚子年主席 文穎怡暨全體董事局成員 及高級職員敬輓



於1878年成立的慈善機構 A charity established since 1878

立業積善, 典範永存 永遠懷念何鴻燊博士 原全國政協常委, 大紫荊勳賢, 大蓮花勳賢

何鴻樂博士,原全國政協常委、大紫荊勳賢、大蓮花勳賢,於 2020年5月26日溘然長逝,保良局仝人為此惋惜痛哀,並謹向 何博士家人致以最深切慰問。

何博士畢生立業非凡,致力公益,惠及大眾,尤於教育、社會服務、 康樂文化等建樹甚豐,貢獻捐輸不計其數,功德不朽,風範長留,世德 流芳。

何博士家族與保良局淵源殊深,成員積極參與本局善業前後逾百年。何博士祖伯父何東爵士KBE,JP,KStJ於1886年出任本局副主席,其後祖叔父何甘棠先生CBE,OBE,JP於1908年任總理、祖父何福先生JP於1917-21年度任永遠董事局副主席、梁安琪女士BBS 任2014年度主席、女兒何超鳳女士為本局現任主席、兒子何猷亨先生自2015年起任本局總理。家族成員均行善積德,樂善好施。

何博士古道熱腸,行善不計其數,慷慨捐款支持本局多年來的籌款活動,如2012年以何鴻樂博士基金會名義冠名贊助《星光熠熠耀保良》,

亦多次親臨主禮;更曾粉墨登場獻唱粵曲,參與籌款善舉。除了身體力行,他也十分鼓勵家人積極行善,於2005及2009年更親臨出席家屬加入本局董事會之就職典禮及晚宴。

何博士致力推動教育及文化發展,慷慨捐贈鉅資予本局與香港大學專業進修學院合辦社區書院,以培育莘莘學子。書院乃命名為「香港大學專業進修學院保良局何鴻燊社區書院」以紀念博士之善舉,何博士本人更親自出席書院2015年3月之命名典禮。家族亦慷慨借出於跑馬地法式建築古宅予本局推行全港首項「V54年青藝術家駐留計劃」,鼓勵青年發展及藝術交流,以藝術回饋社會。本局為答謝何博士及其家族成員的支持,特意將部分單位以其家族成員命名,計有保良局梁安琪幼稚園暨幼兒園、保良局梁安琪兒童發展中心、保良局香港道教聯合會圓玄小學「梁安琪泳池綜合大樓」及「保良局建造商會學校」梁安琪教學大樓及特別室大樓。

何博士的善行代代承傳。2020年,全球爆發新冠肺炎,社會經濟民生備受打擊,女兒何超鳳主席領導全局上下同心抗疫,穩定局務,使老弱貧病之服務不受影響;並靈活迅速回應基層弱勢社群所需,支持中醫車義診,聯繫各界提供防疫物資等;復以「關愛無限・共跨疫境」為號召,呼籲各界捐輸為基層市民送暖,渡過難關。善事一呼百應,受惠者眾。

何博士數十年心繫保良,力臻至善,博施濟眾,匡扶弱勢,屢行 善業。哲人雖逝,善緣長存,本局仝人銘感大德,永誌不忘。

保良局庚子年董事會成員及高級職員敬輓



香港各界婦女聯合協進會 Hong Kong Federation of Women

名譽贊助人: 香港特別行政區行政長官林鄭月娥女士,大紫荊動賢,G.B.S. HON. PATRON: The Hon. Mrs. Carrie LAM CHENG Yust-ngor, G.B.M., G.B.S., Crief Executive of the HISSAR The Hong Kong Girl Guides Association



香港女童?

永遠懷念何鴻燊博士

香港各界婦女聯合協進會友好何鴻燊博士五月二十六日捨 大家而去,教人沉痛惋惜,謹此向何博士家人致以深切慰問。

何博士高風亮節、樂善好施、惠澤社群,一直支持婦幼事業,二十多年來大力支持香港婦協,不僅慷慨贊助各種大型活動,更親臨指教,發表金石良言,時而妙語連珠,亦弛亦張,見證婦協茁壯成長。如今良朋頓失,是我們極大之捐失。

何博士熱愛祖國,致力參與國家、香港和澳門各方面之建設, 貢獻良多,深受各界敬重,乃後輩之楷模。何博士生前常說 「一生人從來不聽『不』,一定要做到為止」,並相信「只要勤 力發奮,機會總會到臨」,如今人雖遠去,處世箴言猶在。

我們永遠懷念何鴻燊博士,毋忘其熱愛祖國、回饋社會、 永不氣餒之精神。

香港各界婦女聯合協進會

永遠懷念 - 香港女童軍總會副會長何鴻燊博士GBM,GBS

香港女童軍總會對何鴻燊博士辭世深表哀悼,我們 更感到相當惋惜和不捨。

何鴻燊博士自1980年加入女童軍,四十年來他對推動女童軍運動不遺餘力,熱忱始終如一,參與的活動不勝枚舉,多年來領導本會大小不同類型的籌款活動成功舉行,女童軍70、80及90周年慶典,何博士更親力親為擔任慈善晚宴籌委會主席,何博士竭盡所能對女童軍運動無私奉獻,令無數女孩子終生受用。

何博士的善行與服務社群的精神我們會銘記於心, 他對女童軍的愛護和金石良言,將會是我們最珍貴 的回憶。

香港女童軍總會

нк BALLET

NEVER

STANDING

BOARD OF GOVERNORS

Ms Daisy Ho, Chairman Mrs Mira Yeh, Vice Chairman Mr Arthur Minshiang Wang, Treasurer Mrs Deirdre Fu Tchena. Secretary Ms Lindzay Chan Mrs Janice Chan-Choy Ms Flora Zeta Cheong-Leen, Mrs Leigh Tung Chou Ms Linda Fung Ms Maya Lin Mrs Anne Wang Liu Ms Evonne Tsui Dr Eden Woon, JP Mrs Liana Yung Yeung

HONORARY ADVISORS

Ms Feng Ying Mrs Christine Liao Mr Kevin McKenzie Mr Kevin O'Hare Ms Madeleine Onne Ms Jean M. Wong, BBS Sir Peter Wright, CBE Ms Zhao Ruheng

LIFE PATRONS

Cathay Pacific Airways Ltd. Mr Silas Chou Ms Christine Chuang Dr Stanley Ho The Hong Kong Jockey Club HSBC Private Bank JPMorgan Chase Bank Sun Hung Kai Properties Ltd. Mr & Mrs Shinichiro Watari Dr & Mrs Allan Zeman

The Legendary Giant — Dr. Stanley Ho

Hong Kong Ballet is honored to have maintained a long-term relationship with Dr. Stanley Ho, our Life Patron and the father of Ms. Daisy Ho, Chairman of our Board of Governors, and Ms. Pansy Ho. former member of the Board of Governors of Hong Kong Ballet. A well-respected figure who has graced the pages of our dance publications since the 1980s, Dr. Ho is not only world-renowned as an extraordinary entrepreneur and devoted philanthropist, but is also fondly remembered as a dedicated dance enthusiast by the people of Hong Kong. Hong Kong Ballet is grateful for his magnanimous generosity, which has blessed the Company since its earliest days. As a pioneer who actively promoted cultural exchange between Hong Kong and Macau, Dr. Ho was instrumental in contributing to Hong Kong Ballet's first performance in Macau in 1981. Inheriting his passion for the arts, Ms. Daisy Ho and Ms. Pansy Ho have ceaselessly supported and continue to support the development of the Company.

All of us at Hong Kong Ballet are deeply saddened by the news of Dr. Ho's passing, which is an enormous loss to the arts and cultural sector in Hong Kong, and indeed, the world. He leaves a legacy that will live on in our hearts forever and we will continue to follow his vision of serving the community through dance.

Hong Kong Ballet



The Hong Kong Academy for Performing Arts is deeply grateful for the strong and unwavering support of Dr. Stanley Ho and his family. Dr. Ho was a long-time patron and a loyal friend of the Society of the Academy for Performing Arts which raises funds for the Academy by establishing scholarship endowments. His generous support and contributions have been significantly benefiting our students in pursuit of their dreams in the performing arts.

Dr. Ho was a great man and a well-respected philanthropist who had made a remarkable contribution to both Hong Kong and Macau. Dr. Ho's kindness, generosity, sense of humor and strong commitment to higher education will also be remembered.

The Academy feels very privileged to have had Dr. Ho's long term support as he always had a profound passion for nurturing performing arts talent and enriching the cultural development of the Hong Kong community. The Academy is also honored and proud that Dr. Ho was an esteemed Honorary Doctor of the Academy. Dr. Ho will be sorely missed by members of the Academy community and also by the many others who loved and respected him.

Professor Stephen Chow Chun-kay, GBS, JP

Council Chairman

Professor Adrian Walter AM Director

The Hong Kong Academy for Performing Arts



I met Stanley in the early 80's, my first impression was of a very distinguished man, open and warm and with a twinkle in his eye. He took great interest in many philanthropy projects within the community.

When I started the Hong Kong Cancer Fund in 1987, he offered his support. He and his family have since been one of our most loyal and generous patrons and have contributed greatly to our extensive network of support services in hospital and in the community.

I have lost a truly good friend, known to many as Uncle Stanley who loved to party. He will be greatly missed.

Sally Lo

Founder & Chief Executive Hong Kong Cancer Fund



香港地產建設高會

THE REAL ESTATE DEVELOPERS ASSOCIATION OF HONG KONG

香港中泰德輔道中19 號單球大厦1403 室 1403 World-Wide House, 19 Des Voeux Road Central, Hong Kong Tel 2826 0111 Fax 2845 2521 www.roda.hk

香港地產建設商會 永遠懷念前會長暨永遠名譽會長何鴻榮博士

香港地產建設商會哀告·前會長暨永遠名譽會長何鴻榮博士今日下午一時在醫院安祥離世·享年 98 歲。商會對何博士離去感到深切哀傷和難過。

何鴻燊博士一生熱愛祖國·積極參與祖國建設·致力推動香港 及澳門的經濟發展及文化承傳·深受社會所敬重。何博士擔任會長 不辭勞苦領導商會二十多年·實為楷模典範。

商會謹向何博士家人致以最深切慰問,商會同寅永遠懷念何 博士高風亮節,並繼續秉承他熱愛祖國、服務社會的精神。

香港地產建設商會 哀啟

47

鳴 謝 Acknowledgement

何鴻燊博士家屬衷心感激 親臨弔唁的親友及各界人士的親切慰問。

The family of Dr. Stanley Ho extends its gratitude to all those attending the funeral service & who have sent warm messages of condolences.

÷

